
دکتر حجت الله عبدالملکی، کارشناس اقتصاد در گفت وگو با »وطن امروز« مطرح کرد
دولت روحانی شکاف بین عرضه و تقاضای مسکن را 

افزایش داد
در روزهای اخیر راهکارهای فراوانی برای کاهش قیمت 
مسکن مطرح می شود؛ گروهی از کارشناسان تولید انبوه 
مسکن را راه حل می دانند و گروهی دیگر معتقدند بخش 
خصوصی کشور باید وارد اجاره داری حرفه ای شود. در این 
بین برخی نیز اجرای سیاست های انقباضی مانند مالیات را 

راه حل کاهش قیمت مسکن می دانند. آنچه مشخص است تمام این راهکارها احتیاج 
به زمان زیادی برای اجرایی شدن دارد و نمی تواند در تابستان سال جاری دردی از 
مردم دوا کند. در گفت وگو با حجت الله عبدالملکی، دکترای اقتصاد و عضو هیأت 
علمی دانشگاه امام صادق راهکارهای کاهش سریع قیمت مسکن را جویا شدیم. 

* * *
 در روزهای اخیر بین کارشناسان حوزه مسکن اختلاف نظری درباره لزوم اخذ 
مالیات از خانه های خالی به وجود آمده است و برخی کارشناسان معتقدند این مالیات 
نمی تواند تأثیری روی قیمت خانه داشته یا اینکه تبعات مهمی در پی داشته باشد؛ 

نظر شما در این رابطه چیست؟
در حال حاضر نزدیک به 2/6 میلیون خانه خالی در کشور وجود دارد، لذا وارد 
نشدن این خانه ها به بازار مسکن بشدت موجب افزایش قیمت ملک و اجاره بها 
شده است. کسانی که می گویند توزیع این واحدها باعث کاهش قیمت نمی شود، 
از پراکندگی این واحدها بی خبر هستند و احساس می کنند تمام این واحدهای 
خال��ی در مناطق گران قیمت تهران ق��رار دارد، در صورتی که از تمام خانه های 
خالی ایران تنها 2500 واحد آنها در شهر تهران قرار دارند که شاید آنها هم در 

مناطق لوکس نشین نباشد. 
 میانگین نیاز به تولید مسکن نسبت به تعداد خانوارها در کشور چه میزان است؟

 بیش از 25 میلیون خانوار در کشور وجود دارد و تقریبا همین مقدار مسکن 
نیز در کش��ور تولید ش��ده است اما چند مشکل در بخش تأمین مسکن جامعه 
مطرح است؛ تقریبا 2/6 میلیون خانه از خانه های ساخته شده خالی مانده است، 
چرا که افزایش قیمت مس��کن به دلیل سیاست های غلط در این حوزه موجب 
شده مالکان به این خانه ها به عنوان کالای سرمایه ای برای بهره مندی از افزایش 
قیمت نگاه کنند، بنابراین نسبت تراکم خانواده به مسکن بیش از عدد 1 قرار دارد، 
یعنی چیزی حول و حوش 1/1 درصد است، به این معنا که در هر مسکنی 1/1 
خانوار ساکن هستند، لذا تعداد زیادی خانوار داریم که به صورت مشترک در یک 
مسکن یا خانه زندگی می کنند. مسأله مهم دیگر بافت های فرسوده و خانه های 
قدیمی س��از است که بر اساس استانداردها باید تخریب و از ابتدا ساخته شوند. 
آمارهای مختلفی درباره بافت های فرس��وده در دست است که تا 8 میلیون نیز 
اعلام شده است. مسأله سوم موضوع ازدواج جوانانی است که در سن ازدواج قرار 
دارند اما هنوز زندگی زناشویی خود را تشکیل نداده اند. بر اساس آمارها تا 6میلیون 
زوج در سن ازدواج قرار دارند یا از سن ازدواج گذشته اند، بنابراین اگر این جوانان 
قصد ازدواج داشته باشند این 12 میلیون نفر یا 6 میلیون زوج نیازمند 6میلیون 
واحد مسکونی هستند. با این حساب 6 میلیون به علاوه 8 میلیون و 2/5 میلیون 

یعنی نیازمند 16/5 میلیون واحد مسکونی در کشور هستیم. 
 بعد از روی کار آمدن آقای روحانی پروژه مسکن مهر مورد بی توجهی دولت 
قرار گرفت و کنار گذاشته شد؛ آیا سیاست های دولـت آقای روحانی در 7 سال 

گذشته عامل مؤثری در افزایش قیمت مسکن بوده است؟
بله! این خلأ و کمبود در دوره آقای روحانی به مراتب بیشتر از گذشته احساس 
شد. دولت آقای روحانی شکاف بزرگی بین عرضه و تقاضای مسکن ایجاد کرد؛ 
شکافی که راه را برای دلال بازی و سرمایه ای کردن هر چه بیشتر مسکن هموار 
کرد. با نگاهی به آمارها می توان دریافت واحدهای مسکونی ساخته شده در دوران 
آقای روحانی به نسبت دوره قبلی کاهش چشمگیری داشته است. کمبود عرضه 
به نسبت تقاضا باعث افزایش رشد قیمت مسکن و به تبع آن افزایش رشد اجاره بها 
شد، چرا که در دولت آقای روحانی سیاست مهمی که در بلند مدت باید منجر به 
تولید مسکن ارزان قیمت مورد نیاز جامعه شود، پیاده نشد. بی شک عمده خانوارهایی 
که توانایی خرید یا پرداخت اجاره بها با تعرفه های نجومی و سرسام آور مسکن کنونی 
را ندارند باید با سیاس��ت گذاری های دولت از طریق فروش خانه های ارزان قیمت 
صاحبخانه می شدند، لذا سیاست اصلی دولت در راستای تولید خانه ارزان قیمت 
ابتر ماند و هیچ گاه در این دولت محقق نشد. مسکن مهر به لحاظ تئوری جوابگوی 
این خلأ بود. در تئوری مسکن مهر قیمت زمین حذف شد و با حذف شدن قیمت 
زمین 50 درصد قیمت تمام شده مسکن کاهش یافت. با این تمهیدات مردم امکان 
خرید خانه ارزان قیمت را یافتند، لذا این موضوع به میزان قابل ملاحظه ای توانست 
علاوه بر خانه دار کردن مردم به کاهش قیمت مسکن منجر شود، لذا مسکن مهر 
خلأ این مسأله را به لحاظ تئوریک جبران کرد و تا حدی هم در عمل موفق بود اما 
این طرح اشکالاتی داشت که متاسفانه دولت آقای روحانی به جای رفع اشکال، به 

طور کامل این مدل را کنار گذاشت و مدل دیگری هم جایگزین نکرد.
 راهکار کوتاه مدت کنترل قیمت مسکن و اجاره بها در شرایط کنونی چیست؟ 

مسلما زمان برای ساخت عمده مسکن گذشته است. 
طبیعتا مس��أله تولید انبوه مسکن  ارزان قیمت سیاستی است که باید دنبال 
شود اما در کوتاه مدت مساله عرضه 2/6 میلیون خانه خالی به بازار می تواند مورد 
توجه قرار بگیرد و اثر قابل توجهی روی کاهش اجاره مسکن بر جای بگذارد، به 
همین جهت سیاست مالیات بر خانه های خالی مطرح شده اما هنوز به مرحله 

اجرا نرسیده است.
 طرح مالیات بر خانه های خالی تا چه اندازه می تواند در شکسـتن قیمت  

مسکن تاثیرگذار باشد؟
در این سیاست قرار بر این است کسانی خانه های خود را خالی نگاه داشته اند، 
ملزم به پرداخت مالیات قابل ملاحظه ای شوند؛ مثلا بین 4 تا 10 درصد ارزش 
ملک را به صورت س��الانه پرداخت کنند. قطعا با تصویب این طرح خالی نگاه 
داشتن خانه برای مالکان به صرفه نخواهد بود، لذا ناچار به اجاره دادن خانه های 
خود می شوند. با توجه به اینکه حدود 8 میلیون خانوار مستاجر در کشور وجود 
دارد، اگر از 2/6 میلیون واحد خالی 1/5 میلیون آن وارد بازار اجاره شود، موجب 
شکستن اجاره و کاهش رشد قیمت مسکن می شود؛ حتی با اجرای این طرح در 
سال اول ممکن است شاهد کاهش قیمت مسکن نسبت به قبل باشیم. در صورت 
اجرای این سیاست، مالکان به دنبال مستاجر خواهند بود که منجر به عرضه بیشتر 
و افزایش توازن بین عرضه و تقاضا می شود. به تبع این موضوع مسکن از یک 
کالای سرمایه ای به جایگاه واقعی خود که کالای مصرفی است تنزل می یابد یا به 
جایگاه واقعی خود می رسد و به طور خودکار بازار مسکن سامان می یابد و نقدینگی 
سنگینی که به سمت بازار مسکن هجوم می آورد تا با خرید و نگهداری مسکن، 
گران شدن آن را رقم بزند، این بار با سیاست گذاری های درست به سمت تولید 
مسکن سوق داده می شود تا شاهد کاهش کمبود مسکن در سطح کشور نباشیم. 

گروه اقتصادی: این روزها که دوران اوج معاملات مسکن 
بویژه در بحث اجاره خانه است، با موج افزایش قیمت در 
این بازار هم مصادف شده است. تورم سنگین در حالی به 
پیشواز فصل داغ اجاره خانه آمده که کشور امسال بیش از 
پیش در تولید مسکن گرفتار رکود شده است؛ رکودی که 
میراث تفکر غلط مدیریتی دولت حاضر بویژه در 5 سال 
نخست است. عباس آخوندی پرچمدار این تفکر اما حالا 
در دولت نیست تا پاسخگوی تبعات مدیریت خود در این 
حوزه به مردم باشد. سایر مقامات دولت هم البته در مواجهه 
با مطالبه های مردم پاسخی ندارند جز اینکه »اگر این دولت 
نبود، وضع صد برابر بدتر می شد)!(«. کند شدن پیشرفت 
پروژه مسکن مهر، اجرا نشدن مالیات بر خانه های خالی و 
مالیات بر عایدی سرمایه و نداشتن هیچ گونه برنامه جایگزین 
مسکن مهر برای تامین مسکن مردم از جمله عوامل تشدید 
بحران مسکن در چند سال اخیر است. این موارد باعث شد 
به طور مثال متوسط قیمت یک متر مربع واحد مسکونی در 
شهر تهران از سال 92 تا اردیبهشت سال جاری بیش از 4/5 
برابر شود. همچنین متوسط اجاره بهای یک متر مربع واحد 
مسکونی در شهر تهران از سال 92 تا پایان سال 98 بیش 
از 2/5 برابر شد. البته در 3 ماه ابتدایی سال جاری طبق 
آمارهای غیررسمی، روند افزایش اجاره بها بشدت تشدید 
شده به طوری که در برخی موارد، نرخ اجاره بها در مواردی 
که قصد تمدید قرارداد اجاره وجود دارد، 2 برابر شده است. 
حالا در چنین شرایطی دولت به تقلا افتاده تا شاید با اجرای 
برخی اقدامات، مانع تعمیق بیشتر بحران مسکن شود. طرح 
اقدام ملی مسکن برای تامین 400 هزار واحد مسکونی تا 
پایان عمر دولت و اعطای تسهیلات به مستاجران از جمله 
این طرح هاست. امروز البته نتیجه نهایی جلسه دولت برای 

ساماندهی بازار مسکن هم منتشر می شود.
به گزارش »وطن امروز«، امروز قرار است جلسه ویژه ای 
درباره افزایش قیمت مس��کن در هیأت دولت برگزار شود. 
اینطور که پیداست وزارت راه  و شهرسازی با پیشنهادهای 
ویژه ای راهی این جلسه خواهد شد. تسهیلات برای اجاره، 
اجرای مالیات، مشخص کردن بازه قیمتی برای اجاره بها و 
ایجاد سامانه ای برای درج قیمت از پیشنهادهای این وزارتخانه 
است که مدیران امیدوارند با اجرایی کردن آنها بتوانند شرایط 
را تا حدودی اصلاح کنند. در ادامه به این می پردازیم که چرا 
در حوزه مسکن به جایی رسیدیم که احتیاج به تسهیلات 

اجاره مسکن است.
انجماد تولید مسکن در دوران آخوندی ■

محمد اسلامی در برابر نقدهای فراوان درباره قیمت مسکن 
توپ را به زمین وزیر سابق انداخته و او را مقصر شرایط کنونی 
می داند. وی گفت: نکته ای که همه باید بدانند و باور کنند 
این است که ش��رایطی که ناشی از برخی عوامل در حوزه 
اقتصادی و در بازارهای موازی ایجاد می شود و عامل اصلی 
التهاب زایی در جامعه است، در بخش مسکن نیز مؤثر است 
ب��ه طوری که قریب به اتف��اق آن عوامل خارج از اختیار ما 
در وزارت راه  و شهرسازی است و ما هم به عنوان یک تابع 
متأثر از این متغیرهای حوزه اقتصادی هستیم. همواره این 
التهابات در حوزه مسکن در کشور و در حوزه های اقتصادی 
تجربه ش��ده است و ما در شرایطی اینچنین شاهد هجوم 
منابعی برای س��رمایه گذاری در بخش مسکن و ساختمان 
هستیم که سرمایه گذاران می خواهند با ورود به این بخش 
سرمایه های خود را حفظ کنند. این عوامل مسکن را دچار 
بحران می کند، چنانکه اکن��ون ما در یکی از بحرانی ترین 

شرایط در این دوره قرار داریم. 
نکته مهم این است که در این شرایط به هیچ عنوان از 
جریان سازی برای تولید مسکن غفلت نکنیم و هیجان زده 
نشویم و تصمیمات هیجانی نگیریم و ساخت را تسهیل کنیم 
تا همواره ساخت و ساز ادامه یابد و جریان پایدار باشد. در 4-5 
سال گذشته کف پروانه های صادره حدود 300 هزار واحد 
در سال بوده و نیاز جامعه را بر اساس محاسبات آماری که 
در قانون برنامه ششم توسعه برای ما تکلیف می شود اعلام 

می کنند که 900 هزار واحد در سال است.

 جزئیات تازه از وام ودیعه مسکن ■
وزیر راه  و شهرسازی همچنین با اشاره به جزئیات اعطای 
وام ودیعه مس��کن به مستاجران گفت: تا نیمه تیر مصوبه 
این وام را دریافت می کنیم و بخش��ی از اعتبارات کرونایی 
کسب و کارها به این امر اختصاص خواهد یافت. محمد اسلامی 
با حضور در برنامه »نگاه یک« شبکه یک سیما گفت: در طول 
دهه های گذشته هم کشورمان این موضوع را تجربه کرده 
است که روند کاملاً هماهنگ و یکنواختی میان نرخ تورم و 
تغییرات قیمت ارز و طلا با قیمت مسکن و اجاره وجود دارد 
و در بسیاری موارد، نرخ اجاره از میزان رشد قیمت مسکن 
بیشتر افزایش یافته است. وی با تاکید بر اینکه این التهابات، 
حالت روانی دارد و برای حفظ ارزش پول اس��ت، ادامه داد: 
التهابات کنونی قیمت مسکن در دوران رکورد معاملات و 
کرونا ناشی از تجدید ارزیابی است اما ملاک عمل ما معاملات 
واقعی مسکن است. اسلامی افزود: باید برنامه اقدام و عملی در 
کشور وجود داشته باشد تا افرادی که مسکن ندارند بتوانند با 
اطمینان خاطر و بر اساس برنامه صاحب مسکن شوند. وی 
اضافه کرد: متأسفانه در بخش قیمت گذاری مسکن و اجاره، 
قانون و مقررات مدونی نداریم تا دولت مداخله کند، چون 
حوزه خصوصی مردم است و قیمت بر اساس شرایط عمومی 

بازار و در میان خود مردم تعیین شده است. 
اس��لامی گفت: باید برای نرخ رشد و اجاره بها، ضوابطی 
تعیین کرد و برای اقش��ار آس��یب دیده از نظر درآمدی در 
شرایط کرونا، بتوان منابعی را در نظر گرفت تا آنها بتوانند از 

صندوق حمایتی برخوردار شوند.
مبنایی برای میزان افزایش اجاره بها تعیین خواهد شد ■

اس��لامی اضافه کرد: در دوره بحث کارشناسی هستیم 
ت��ا مبنایی را برای میزان افزایش اجاره بها معین کنیم. وی 
گفت: در کشورمان مؤسسات اجاره داری حرفه ای نداریم، به 
نحوی که آنها طبق قانون بتوانند اراضی را در اختیار بگیرند 
و واحدهای استیجاری بس��ازند و در اختیار مردم بگذارند 
و س��پس دولت از لحاظ تنظیم گری، با کمک سازندگان، 
تنظیمات مبنایی برای قیمت اجاره و تنظیماتی برای تغییر 
نرخ اجاره سالانه داشته باش��د. وزیر راه  و شهرسازی ادامه 
داد: اینکه اجاره ها یک ساله است هم به منابع لطمه می زند 
و هم برای مردم زحمت ایجاد می کند. اسلامی اضافه کرد: 
دستگاه های مربوط متولی باید این سرمایه گذاری را انجام 
دهند، اعم از اینکه بخش خصوصی باش��د یا نهاد عمومی 
غیردولتی یا شهرداری ها تا بر اساس ماده قانون ساماندهی 
زمین و مس��کن، زمین دولتی در اختیار آنها به صورت 99 
ساله قرار بگیرد و تسهیلات بانکی هم در اختیار آنها بگذاریم 
و آنها هم نرخ اجاره را بر اساس مقررات و ضوابط تعیین کنند 

و این روش در کشورهای پیشرفته هم حاکم است. 
وی ب��ا بیان اینکه گام میان مدت ما این اس��ت که این 
ظرفیت ه��ای جدید به وجود بیاید و اج��اره  داری حرفه ای 
شکل بگیرد، گفت: پیش بینی می کنیم مصوبات اولیه این 
موض��وع را حداکثر تا نیمه تیر امس��ال دریافت کنیم. وی 
گفت: سعی کردیم از ظرفیت قانونی ماده 2 قانون ساماندهی 

زمین و مسکن استفاده کنیم و فراخوان دهیم تا زمین ها را در 
اختیار متقاضیان بگذاریم تا آنها واحدهای مسکونی بسازند و 
اجاره دهند و این طرح در هر شهری که زمین مناسب برای 

واحدهای مسکونی استیجاری داشته باشد، اجرا می شود. 
دهک هفتم هم محتاج حمایت دولت شد ■

وزیر راه  و شهرس��ازی با اشاره به اینکه استطاعت خرید 
خانوارها به مرور زمان کاهش یافته است، گفت: با توجه به 
مطالعات طرح جامع مسکن، اگر تا ۷ یا 10 سال پیش، دولت 
خانه  باید ب��رای تا دهک 5 زمینه فراهم می کرد تا صاحب 
شوند، اکنون به دهک ۷ رسیده ایم و حتی نزدیک است تا 
دهک 8 هم برای خانه دار شدن نیازمند حمایت دولت باشند. 
اسلامی افزود: برنامه اقدام ملی مسکن ما فعلا دهک 8 را هم 
در برنامه لحاظ کرده است، زیرا دهک ۷ می توانست در مدت 
حداکثر 5 سال صاحب خانه شود اما اکنون این رقم از 18 
تا 20 سال هم عبور کرده است، بنابراین باید برنامه جامعی 
داشته باشیم تا این دهک ها را پوشش دهد. وی با بیان اینکه 
استطاعت مالی اکثر قریب به اتفاق نیازمندان به مسکن با 
قیمت خانه هایی که وجود دارد منطبق نیست، اضافه کرد: 
سامانه جامع املاک و اسکان را طراحی کردیم تا واحدهای 
مسکونی خالی شناسایی شوند و سازمان امور مالیاتی بتواند 
از آنها مالیات بگیرد. وی گفت: هدف گذاری ما در برنامه جامع 
مسکن در سال 200 هزار واحد روستایی و ۷00 هزار واحد 
شهری بوده است که به طور میانگین در این سال ها حداقل 
300 هزار واحد توسط مردم در شهرها تولید شده و دولت 
ساخت سالی 400 هزار کمبود را هدف گذاری کرده است تا 

تولید مسکن را در کشور پایدار کنیم. 
مالیات از خانه های خالی ■

اس��لامی در ادامه گفت: امیدواریم در فصل تابس��تان، 
برگه های مالیاتی برای صاحبان واحدهای مسکونی خالی 
صادر و به  گونه ای شود که این خانه ها برای فروش یا اجاره 
به بازار عرضه ش��ود؛ این طرح تاکنون مورد استقبال واقع 
شده اس��ت. وی اضافه کرد: برای بازدارندگی بیشتر، طرح 
گرفت��ن مالیات از واحدهای مس��کونی خالی نیاز به قانون 
دارد و ب��رای این منظور لایحه ای را تهیه کردیم. وزیر راه  و 
شهرسازی با اشاره به اینکه در دولت های یازدهم و دوازدهم 
حدود یک میلیون و 300 هزار واحد مسکن مهر، ساخته و 
به مردم تحویل شده است، گفت: زمانی که وارد وزارتخانه 
شدم 480 هزار واحد مسکن مهر نیمه تمام داشتیم و متعهد 
شدیم ساخت 400 هزار واحد مسکونی را در قالب طرح اقدام 
ملی آغاز کنیم و 2 ساله 900 هزار واحد را برای مردم در نظر 
بگیریم. اس��لامی ادامه داد: در این مدت از 480 هزار واحد 
مسکن مهر بیش از 200 هزار واحد تحویل مردم شد و 120 
هزار واحد را منتظر انشعابات آن هستیم و حدود ۷0 هزار 
واحد هم در دست ساخت است و بقیه در نقاطی قرار دارد که 
نیازمند تعیین تکلیف است یا پرونده قضایی دارد. وی با بیان 
اینکه حداکثر تا آبان امسال، مراسم پایانی ساخت واحدهای 
مسکن مهر را برگزار می کنیم، گفت: 400 هزار واحد طرح 

اقدام ملی مسکن را هم جانمایی و تعیین زمین کرده ایم.

جمشید پژویان درگذشت
جمشید پژویان، اقتصاددان و رئیس 
سابق ش��ورای رقابت به دلیل ابتلا 
به بیماری کرونا  درگذش��ت. دکتر 
جمش��ید پژویان، اس��تاد اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبایی و رئیس 
سابق شورای رقابت صبح دیروز به  دلیل ابتلا به بیماری 
کرونا درگذشت. وی در دولت دهم با تأسیس شورای رقابت، 
ریاست این شورا را به  عهده داشت. جمشید پژویان استاد 
68  س��اله اقتصاد دانشگاه تهران، فارغ التحصیل مدرسه 
دارالفنون و فارغ التحصیل مقاطع کارشناسی ارشد و دکترا 

از دانشگاه ایالتی یوتای آمریکا بود. 

 »بورس«
تنها مانع ابرتورم

علی سعدوندی، کارشناس اقتصاد با بیان اینکه بورس، 
جاذب نقدینگی است و اگر ابرتورم نداریم، تنها دلیل آن 
بورس اس��ت، گفت: اگر بازار بورس دچار ریزش ش��ود، 
م��ا دیگر نمی توانیم تورم را به این راحتی کنترل کنیم. 
س��عدوندی افزود: آمار رش��د اقتصادی سال گذشته، با 
توجه به حقایق اقتصادی کشور، ظاهر شدن اثر تحریم ها 
و بحران کرونا در آخر سال که اقتصاد بسیاری از کشورها 
را تحت تأثیر قرار داد، آماری منفی نیست. سعدوندی در 
پاسخ به این س��وال که چه پیش بینی ای می توان برای 
رش��د اقتصادی امسال و س��ال های آینده داشت، گفت: 
واقعیت این است که ما متأسفانه مطلقا سیاست گذاری 
در زمینه رشد اقتصادی نداریم و مانند قایقی هستیم که 
در اقیانوس رها شده است. وی ادامه داد: این ادعا مطرح 
شده که ما عملیات بازار باز داریم، در حالی که نرخ سود 
بازار بین بانکی از 18 درصد به 8 درصد کاهش یافته است. 
اگر سیاست گذاری وجود داشت و بانک مرکزی نرخ هدف 
داشت، نباید این نرخ به این سطح کاهش می یافت. اگر 
سیاس��ت گذاری مالی- بودجه ای داشتیم، از این فرصت 
اس��تفاده می کردیم، مقدار زی��ادی اوراق می فروختیم و 
این اوراق را صرف رش��د اقتصادی در کش��ور می کردیم 
ولی سیاست گذاری بودجه ای و نیز سیاست گذاری پولی 
مناسبی در کشور وجود ندارد. این کارشناس اقتصاد اظهار 
داش��ت: اگر واقعا سیاست گذاری پولی صحیحی تنظیم 
می کردی��م، آوردن نرخ تورم ب��ه زیر 20 درصد و مثبت 
ش��دن بیش از این مقدار رشد اقتصادی ممکن بود. وی 
اف��زود: در این زمینه کمی نیز ترس وجود دارد، چرا که 
مسؤولان کشور به جای اینکه به درمان مشکل بپردازند، 
سعی می کنند فقط امروز را به فردا واگذار کنند و بشدت 
دچار روزمرگی ش��ده اند. س��عدوندی گفت: اوراق قرضه 
می تواند تورم را به زیر 20 درصد کاهش دهد. این روش 
در هر کشور جهان هم که استفاده شده بدون استثنا تورم 
را کاهش داده است. در مقابل، سیاست کشورهایی مانند 
ونزوئلا، آرژانتین و زیمبابوه که پولی سازی جبران کسری 
بودجه را استفاده کردند، به فاجعه انجامید. افرادی که از 
اوراق انتقاد می کنند در مقابل روش پولی سازی، یا سکوت 
می کنند یا تلویحا تأیید می کنند و کش��ور را به پرتگاه 

می برند و متأسفانه تاکنون نیز موفق بوده اند. 
 

مدیرعامل بنیاد برکت خبر داد
 ایجاد ۱۹۰ هزار شغل

با حمایت از بنگاه های تولیدی
ستاد اجرایی فرمان امام علاوه بر خدمات رسانی گسترده 
در مناطق محروم، اقدامات وسیع خود را برای حمایت از 
بخش تولید بیش از پیش به کار گرفته است. به گزارش 
»وطن امروز«، مدیرعامل بنیاد برکت در س��فر یک روزه 
به استان همدان گفت: این بنیاد در 13 سال گذشته در 
قالب طرح اشتغال زایی بنگاه محور و با مشارکت اقتصادی 
و سرمایه گذاری در 360 بنگاه تولیدی کوچک و متوسط، 
190 هزار شغل مستقیم و غیرمستقیم را در مناطق محروم 
و کم برخوردار کشور ایجاد کرده است.  امیرحسین مدنی 
افزود: حدود 360 بنگاه اقتصادی کوچک و متوس��ط با 
5۷00 میلیارد تومان سرمایه گذاری تحت حمایت های 
اقتصادی بنیاد برکت قرار گرفته اند که بنیاد از 260 بنگاه 
پس از ثبات و به مرحله س��وددهی رسیدن خارج شده 
و س��هم خود را به مردم واگذار کرده اس��ت. وی درباره 
برنامه های این بنیاد برای سال 99 نیز گفت: امسال 130 
مشارکت جدید را با بنگاه های کوچک و متوسط در دستور 
کار داری��م و برای این منظور، 610 میلیارد تومان اعتبار 
پیش بینی کرده ایم. این مشارکت و سرمایه گذاری، ایجاد 
8400 فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم را رقم خواهد 
زد. وی در ادامه با اشاره به پروژه های عمرانی و زیربنایی 
بنیاد برکت در اس��تان همدان اظهار داشت: 110 طرح 
عمرانی شامل 63 مدرسه با 360 کلاس درس، 24 مسجد 
و مرکز فرهنگی و 23 طرح دیگر در حوزه های سلامت و 
بهداشت، آب رسانی، مسکن محرومان، کتابخانه و... را در 
این استان در دست اجرا داریم. حجت الاسلام حبیب الله 
شعبانی موثقی، نماینده ولی فقیه در استان همدان و امام 
جمعه هم��دان در این دیدار تاکید کرد: س��تاد اجرایی 
فرمان امام در این س��ال ها ثابت کرده اگر کار به جوانان 
انقلابی سپرده شود، خدمات جهادی همه جای کشور را 

فرا می گیرد.

اخبار

اقتصادی

با رشد افسارگسیخته قیمت، خرید مسکن  برای مردم تبدیل به رؤیا شده است
 فکری  به حال مستأجران کنید

مسکناورژانسمیخواهد
انتقاد اسلامی از تعلل آخوندی در ساخت مسکن:  در ۵ سال گذشته سالانه برای ۳۰۰ هزار واحد مسکونی 

پروانه صادر شده که نیاز  به ۹۰۰ هزار واحد بوده است

شاخص بورس ۴۰7۱۹ واحد رشد کرد
شاخص بورس در پایان داد و ستدهای دیروز با افزایش بیش از 40 هزار واحدی به یک میلیون و 341 هزار و 531 واحد رسید. آمار معاملات بورس نشان 

می دهد شاخص های بورس در پایان داد و ستدهای دیروز با میانگین رشد 1/۷9 درصد مواجه شد. بر اساس آمارهای معاملاتی، دیروز اکثر شاخص های 
بورس با رشد مواجه شد به طوری که شاخص کل با 40۷19 واحد صعود معادل 3/13  درصد به یک میلیون و 341 هزار و 531 واحد رسید. 

سه شنبه ۳ تیر ۱۳۹۹
وطن امروز     شماره 2۹۵۵


